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1.  Reformtervek a Bundeswehr átszervezésére 

Boris Pistorius (SPD) szövetségi védelmi miniszter korábbi ígéretéhez híven harcképesebbé kívánja 

tenni a Bundeswehrt, amelyhez elengedhetetlen a Német Fegyveres Erők alapvető átstrukturálása. A 

miniszter már 2023 őszén a berlini Bundeswehr-konferencián strukturális reformokat jelentett be, 

egyúttal pedig világossá tette, hogy a Bundeswehr átszervezésekor nem szabad tabu témáknak lennie. 

Pistorius ezért akkor egyúttal egy projektcsoportot hozott létre a szükséges átalakítások 

identifikálására, amelynek tagja lett a Bundeswehr legmagasabb rangú katonája, Carsten Breuer 

főfelügyelő is. A csoport által készített első jelentés a napokban került nyilvánosságra. Ebben 

központi szerepet foglal el – a 34 oldalas jelentés mintegy 17 alkalommal említi – a Bundeswehr 

háborús készültséghez szükséges szintre való emelése. Emellett a tervezet egy létrehozandó 

„egységes műveleti parancsnokságról” beszél, amely egyesíthetné a két meglévő parancsnoki 

központot – a belföldi műveletekért felelős területi parancsnokságot és a külföldi missziókért felelős 

műveleti parancsnokságot. Ezzel párhuzamosan az egészségügyi szolgálat és a logisztikai egységek, 

a katonai rendőrség és az NBC (nukleáris, biológiai, kémiai anyagok elleni védelem) elveszítené 

függetlenségét. Mindezeket egy úgynevezett támogató területbe kívánják összevonni egy 

parancsnokság alá, ami máris az egészségügyi ágazat képviselőinek tiltakozását váltotta ki. Az orvosi 

szövetségek arra figyelmeztetnek, hogy a Bundeswehr egészségügyi szolgálatának magas minőségű 

működése kárját láthatja az átszervezésnek, továbbá úgy vélik, hogy a jövőben nehezebb lesz jó 

egészségügyi személyzetet toborozni.  

A Bundeswehr jelenleg messze van a tervezett erősségétől. A tervek szerint 2031-re 203.000 

katonával kellene rendelkeznie, míg jelenlegi állománya csak 181 000 főt tesz ki. A Bundeswehr 

fokozott toborzási célkitűzései ellenére mindezidáig nem tudott elegendő új katonát felesketni. Az 

elképzelés ezért most az, hogy a meglévő erőket célzottabban használják fel – számos katonát 

kivonnának a bürokratikus struktúrákból, és ott vetnék be őket, ahol akut személyzeti hiány van. 

További kiemelt cél lenne a Bundeswehr, külföldi missziókban való részvétel helyett, nemzeti és 

szövetségi védelemre való összpontosítása. Jelenleg kérdéses, hogy a dokumentumtervezetből hány 

javaslatot fogadott el Pistorius. A központ következtetései azonban egybecsengenek a miniszter 

korábban már deklarált prioritásaival – gyorsabb döntéshozatal karcsúbb hierarchia megteremtésével.  

Német nyelvű összefoglalóért kattintson ide és ide. 

 

2. Több száz rendőrt tartanak szélsőjobboldalinak Németországban 

Egy médiajelentés szerint a németországi tartományokban mintegy 400 rendőr ellen folyik fegyelmi 

eljárás vagy vizsgálat azzal a gyanúval, hogy szélsőjobboldali nézeteket vallanak és/vagy 

https://www.bmvg.de/de/presse/minister-pistorius-stellt-strukturentscheidung-vor-5767222
https://www.tagesschau.de/inland/innenpolitik/reform-bundeswehr-100.html
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összeesküvés-elméleteket támogatnak. Erről a „Stern” és az „RTL” számolt be a 16 tartomány 

belügyminisztériumának felmérésére hivatkozva. A tényleges szám azonban magasabb is lehet, mivel 

a jelentés szerint négy tartomány – Berlin, Mecklenburg-Elő-Pomeránia, Bréma és Türingia – nem 

tudott naprakész adatokat szolgáltatni. A szövetségi és tartományi biztonsági hatóságok soraiban évek 

óta folyik nyomozás potenciálisan szélsőséges nézeteket valló munkavállalók után. A Szövetségi 

Belügyminisztérium még 2022-ben tett közzé erről egy helyzetjelentést, amelyből kiderült, hogy 

három év alatt 327 alkalmazottnak volt kapcsolódása szélsőjobboldali csoportosulásokkal vagy az 

úgynevezett Reichsbürger-szcénával. 

Uli Grötsch, a Bundestag rendőrségért felelős megbízottja hangsúlyozta a hír megjelenése után hogy 

„Olyan időket élünk, amikor a szélsőjobboldaliak szándékosan próbálják destabilizálni a 

rendőrséget. (…) A veszély nagyobb, mint valaha.” A Német Rendőrszakszervezet (GdP) nevében 

Jochen Kopelke szövetségi elnök kijelentette, hogy „a vizsgálatok egyértelműen azt mutatják, hogy 

a rendőrség soraiban nagyfokú érzékenység tapasztalható az alkalmazottak szélsőséges 

magatartásával szemben”. Azoknak a rendőröknek, akik bizonyítottan szélsőjobboldali nézeteket 

vallanak vagy összeesküvés-elméleteket terjesztenek, nincs helyük a rendőrségnél, ezért a fegyelmi 

jogot ezért következetesen kell alkalmazni – mondta Kopelke hozzátéve viszont, hogy fontos azonban 

az is, hogy „a hamis gyanú esetén megtörténjen a hibásan megvádoltak teljes rehabilitációja”, hisz 

a mintegy 330 ezer szövetségi és tartományi rendőrségi alkalmazottat tekintve a vizsgálat alá vontak 

száma igen csekély. 

Német nyelvű összefoglalóért kattintson ide és ide. 

 

3. Nyilvános vita a német közmédia szolgáltatók szakmaiságáról 

Nagy visszhangot váltott ki Németországban a német közmédia állapotával kapcsolatos online 

felhívás, melyben az ARD, a ZDF és a Deutschlandradio dolgozói megújított közszolgálati 

műsorszolgáltatást követelnek. A részben anonim írás látszólag visszaadja a német állami médiumok 

elfogultságával kapcsolatban egyre gyakrabban megfogalmazott állampolgári kritikát, ugyanakkor a 

releváns szakmai testületek és az érintett szerkesztőségek képviselői válaszaikban meglehetősen 

negatívan reagáltak a felvetett problémákra. 

A felhívás elismeri az állampolgárok által fizetett járulékokból finanszírozott közszolgálati 

műsorszolgáltatás elvét, amelyet a demokrácia és a kultúra alapvető pillérének tart, azonban egyúttal 

felhívja a figyelmet a jelenlegi szolgáltatók véleményszűkítő, az álláspontok sokszínűségét figyelmen 

kívül hagyó működésére. Az alkalmazottak „olyan közszolgálati műsorszolgáltatót követelnek, amely 

komolyan veszi közönségét, lehetővé teszi a vitát, és a vélemények széles spektrumát tükrözi, anélkül, 

hogy rágalmazna” – szögezi le a levél. Állításuk szerint a kiáltvány szerzői aggodalommal figyelték 

meg, hogy az emberek egyre kevésbé bíznak a közszolgálati műsorszolgáltatásban. Ahogy írják: 

„Egyre nagyobbak a kételyek a program kiegyensúlyozottságával kapcsolatban. Évek óta 

tapasztaljuk, hogy egyre nagyobb az eltérés a programfeladat és a megvalósítás között.” A nyílt 

levélben emellett szó esik a vitatér beszűküléséről, a véleményalkotás és a tudósítás 

összemosódásáról, valamint a kisebbségek és az eltérő vélemények rágalmazásáról. Éppen ezért 

fontos lenne visszatérni tartalmilag az olyan műsorokhoz, amelyek megfelelnek a szövetségi 

médiaszerződésben lefektetett elveknek, mint például a vélemények sokszínűségének bemutatása, a 

pluralitás és a kiegyensúlyozottság – vélik az aláírók.  

https://www.tagesschau.de/inland/gesellschaft/polizisten-extremismusverdacht-medienbericht-100.html
https://www.spiegel.de/panorama/justiz/400-polizisten-der-laender-stehen-unter-extremismusverdacht-a-223d78d9-e0ec-45bf-bf3b-a7e5700b8d87


3  

A levélre válaszul az ARD, a ZDF, a Deutschlandradio és a Deutsche Welle (Agra) 

szerkesztőbizottságai csütörtökön sajtóközleményben jelentették be, hogy nem értenek egyet és 

elutasítják az írás legfontosabb állításait.  Az Agra közleménye szerint „Téves az a benyomás, mely 

szerint a csatornákon csak előre meghatározott véleményeket vitatnak meg és terjesztenek továbbá, 

hogy csak „mainstream” témák és tudósítások hangozhatnak el”. Válaszában a Német Újságíró 

Szövetség (DJV) is kritikusan nyilatkozott a nyílt levélről és annak tartalmáról, valamint aláíróíról. 

„Feltűnő, hogy számos aláíró vagy már visszavonult, vagy éppen nyugdíjazás előtt áll. (…) Az aláírók 

teljes listáján előzetesen összesen hat újságíró szerepelt. Állítólag több mint 30 további aláíró van, 

akik nem kívánják, hogy megnevezzék őket.” – írta közleményében a DJV. A szövetség már előző nap 

sajtóközleményben szólította fel az aláírókat önmaguk felfedésére. „Újságírói alapelv, hogy a kritikus 

tudósításokat, nyilatkozatokat, kommentárokat a saját nevükkel jelöljék meg” – mondta Mika Beuster, 

a DJV országos elnöke. 

Német nyelvű összefoglalóért kattintson ide és ide. 

 

4. Andreas Scheuer volt szövetségi miniszter lemondott Bundestag 

mandátumáról 

Andreas Scheuer (CSU) volt szövetségi közlekedési miniszter 22 év után lemondott Bundestag 

képviselői mandátumáról, és ezért idő előtt távozik a parlamentből. „A mai napot követően, 2024. 

április 1-jén lemondok a német Bundestagban betöltött képviselői mandátumomról” – jelentette be 

múlt hét hétfőn a CSU politikusa és megköszönte az emberek támogatását, hűségét és bizalmát, 

amelyet ilyen hosszú időn keresztül nyújtottak neki. „Megtiszteltetés volt a hazánkért és a hazámért 

dolgozni” – írta Scheuer. A házszabályoknak megfelelően a Bundestag megerősítette a lépést, így 

Scheuer, aki jövőbeni terveivel kapcsolatban nem nyilatkozott, április 1-vel hivatalosan is lemondott 

mandátumáról. 

A 49 éves politikus már idén januárban bejelentette, hogy nem indul a következő szövetségi 

parlamenti választásokon 2025-ben. Scheuer 2002 óta volt a Bundestag tagja, 2009 és 2013 között a 

szövetségi közlekedési minisztérium államtitkára volt, 2013 decemberétől 2018-ig pedig a CSU 

főtitkári posztját töltötte be az akkori pártelnök, Horst Seehofer mellett. Majd a 2017-es Bundestag 

választást követően Angela Merkel (CDU) negyedik kabinetjében ő lett a szövetségi közlekedési 

miniszter. Scheuer neve ezt követően elválaszthatatlanul összefonódott a CSU végül megbukott 

presztízsprojektével, a személygépkocsikra vonatkozó autópályadíjak tervezett bevezetésével, 

amelyről az Európai Bíróság 2019-ben kimondta, hogy az nem összeegyeztethető az EU-s joggal. A 

jogellenességre figyelmeztető vélemények és szakértői megszólalások ellenére Scheuer előre 

szerződéseket kötött különböző kivitelező cégekkel, amelynek köszönhetően a szövetségi 

kormánynak 243 millió euró kártérítést kellett fizetnie az egykor tervezett üzemeltetőknek. A 

jelenlegi szövetségi közlekedési miniszter, Volker Wissing (FDP) 2023 júliusában kért szakértői 

véleményt arról, hogy elődjével, Scheuerrel szemben léteznek-e felelősségi igények az okozott kárral 

kapcsolatban, és azok bírósági úton érvényesíthetők-e. A Szövetségi Közlekedési Minisztérium csak 

múlt év decemberében döntött úgy a szakértői vélemény nyomán, hogy a felmerülő költségek miatt 

nem indít jogi eljárást a most visszavonuló politikus ellen. 

Német nyelvű összefoglalóért kattintson ide és ide. 

 

https://www.t-online.de/unterhaltung/tv/id_100377972/ard-und-zdf-kritik-vom-journalisten-verband-nach-veroeffentlichtem-manifest.html
https://www.spiegel.de/kultur/ard-zdf-und-co-redakteursvertretungen-widersprechen-papier-zum-oeffentlich-rechtlichen-rundfunk-a-f926f1d1-a8c0-46f2-9a46-6918a691408e
https://www.welt.de/politik/deutschland/article250825244/CSU-Politiker-Ex-Verkehrsminister-Scheuer-legt-Bundestagsmandat-nieder.html
https://www.spiegel.de/politik/andreas-scheuer-ex-verkehrsminister-legt-nach-mautdebakel-bundestagsmandat-nieder-a-d91772e5-dab9-4f3e-abc6-098dd4f15e9a
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5. Tovább lassult az infláció növekedése Németországban 

Továbbra is csökkenő tendenciát mutat az infláció alakulása Németországban: Idén januárban 2,9%, 

februárban pedig 2,5% volt az árak növekedése átlagosan. A Szövetségi Statisztikai Hivatal előzetes 

becslése szerint márciusban a fogyasztói árak mindössze 2,2%-kal nőttek az előző év azonos 

időszakához képest. Ezzel kapcsolatban a statisztikusok kiemelték, hogy ez a legkisebb mértékű 

emelkedés 2021 áprilisa óta. 

Németországban az infláció visszaesése elsősorban az áram, gáz, benzin és élelmiszer árának 

csökkenésével hozható összefüggésbe. Az energiaárak összesen 2,7%-kal mérséklődtek, míg az 

élelmiszerek árcsökkenése is kiemelkedő volt: 2015 óta először fordult elő, hogy az árak 

alacsonyabbak voltak az előző év azonos hónapjához képest. Ugyanakkor a szolgáltatások ára 3,7%-

kal nőtt. Az úgynevezett maginfláció, mely nem tartalmazza az energia- és az élelmiszerárakat, 

kismértékben, 3,3%-ra csökkent. Egyúttal a német cégek inflációs várakozásai is tovább csökkentek. 

A müncheni Ifo Intézet legfrissebb felmérése szerint a vállalatok árakra vonatkozó várakozása 2021 

márciusa óta a legalacsonyabb szintre esett. A mutató a februári 15,0 pontról márciusra 14,3 pontra 

esett. Ezen pontok mutatják azt, hogy a cégek hány százaléka kívánja összességében az árait emelni. 

Több közgazdász is megszólalt a frissen megjelent adatokkal összefüggésben. „A németországi 

infláció továbbra is enyhülési pályán van. Ez azt jelenti, hogy egyre valószínűbb, hogy az Európai 

Központi Bank júniustól csökkenti az irányadó kamatokat” – mondta Ulrich Kater, a Dekabank 

vezető közgazdásza. Ralph Solveen, a Commerzbank munkatársa szerint pedig az általános inflációs 

ráta márciusban várhatóan elérte az előzetes mélypontot, és valószínűbb, hogy a következő 

hónapokban ismét növekedésnek indul majd. 

Német nyelvű összefoglalóért kattintson ide és ide. 

 

6. Megállapodott a Német Mozdonyvezetők Szakszervezete és a Deutsche Bahn 

Hosszú tárgyalások után végre megegyezés született a munkaidő kérdésében a Deutsche Bahn (DB) 

és a Német Mozdonyvezetők Szakszervezete (GDL) között. A vállalat két héttel ezelőtt kedden 

jelentette be, hogy új választási lehetőségeket vezetnek be a műszakos dolgozók heti munkaidejének 

tekintetében. Ez az egyezség jelentős lépés a szervezetek közötti tárgyalások hosszú sorának 

lezárásában. 

Hosszú tárgyalások után végre megegyezés született a munkaidő kérdésében a Deutsche Bahn (DB) 

és a Német Mozdonyvezetők Szakszervezete (GDL) között. A vállalat két héttel ezelőtt kedden 

jelentette be, hogy új választási lehetőségeket vezetnek be a műszakos dolgozók heti munkaidejének 

tekintetében. Ez az egyezség jelentős lépés a szervezetek közötti tárgyalások hosszú sorának 

lezárásában. 

A megállapodás központi eleme, hogy a heti munkaidő fokozatosan csökken 38-ról 35 órára a teljes 

bér megfizetése mellett. Első lépésként 2026. január 1-től a heti munkaidő 37 órát tesz ki, majd 2027-

ben 36 órára, 2028-ban 35,5 órára, végül pedig 2029-ben a tervezett 35 órára csökken. Ezen felül 

Martin Seiler, a DB humánerőforrás igazgatója elmondta, hogy „a központi elem egy innovatív opciós 

modell, amely lehetővé teszi a műszakban dolgozó munkavállalók számára, hogy a jövőben maguk 

döntsenek a heti munkaidejükről”. Ennek a sávja 2029-ig 35 óráról 40 órára emelkedik. „A 

teljesítményelv érvényesül: aki többet dolgozik, az ennek megfelelően többet is fog keresni” - 

https://www.tagesschau.de/wirtschaft/konjunktur/inflation-maerz-100.html
https://www.sueddeutsche.de/politik/inflation-preise-statistisches-bundesamt-zinsen-1.6512687
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magyarázta Seiler. Emellett két lépésben emelkedik a bérek összege is: először 2024. augusztus 1-jén 

210 euróval, majd 2025. április 1-jén további 210 euróval. Továbbá idén márciustól két részletben 

2850 eurós inflációs kompenzációs bónuszt fizetnek ki DB alkalmazottainak. 

A munkaidővel kapcsolatos kompromisszumot mind a Deutsche Bahn, mind pedig a közgazdászok 

úttörő megoldásként emelték ki a jövő szempontjából. Clemens Fuest, a müncheni ifo Intézet elnöke 

szerint „a megállapodás legfőbb előnye a munkaidő rugalmasságában rejlik: a munkavállalók 

mostantól 35 és 40 óra között dolgozhatnak.” Hangsúlyozta ezen felül, hogy azok, akik többet 

vállalnak, többet is keresnek. „Ez hatékonyabb a szakképzett munkaerőhiány kezelésében, mint a 

munkahét kényszerű 35 órára való csökkentése mindenki számára” – tette hozzá továbbá Fuest. 

Annak ellenére, hogy létrejött a megállapodás az FDP bejelentette, hogy az elmúlt időszakban 

tapasztalható nagyszámú sztrájk miatt dolgozik a sztrájkjog reformján. Reinhard Houben, az FDP 

Bundestag-frakciójának gazdaságpolitikai szóvivője szerint a DB és a GDL kiegyezése „jó hír”, 

azonban hangsúlyozta, hogy az elmúlt hetek megmutatták, hogy a kritikus infrastruktúrában szükség 

van védőkorlátokra a kialakuló sztrájkok esetén. Az FDP mellett a CDU és a CSU is kiállt a 

sztrájktörvény reformja mellett. 

Német nyelvű összefoglalóért kattintson ide és ide. 

 

7. Az MCC és a Magyar-Német Intézet hírei 

Rendezvényajánló 

Auf zum Tanz! - azaz Táncra fel! Ennek a mottónak a jegyében szeretettel várunk minden 

érdeklődőt sváb táncházunkba, 2024. április 11-én, 18:00 órától a Mathias Corvinus Collegium 

Hunyadi Mátyás termében. Ha mindig is többet szeretett volna megtudni a Magyarországon élő 

német nemzetiségről és a sváb kultúráról, vagy csak szeretne jó társaságban, élő zenével és sváb 

néptáncokkal tölteni egy estét, akkor itt a helye! 

További információért és regisztrációhoz kattintson Intézetünk honlapjára. 

 

Jakob Bleyer Heimatmuseum és a Magyar-Német Intézet az Európai Együttműködésért tisztelettel 

meghívják Önt 2024. április 11-én 15.00-16.45 óra között megrendezésre kerülő közös szakmai 

konferenciájukra „Brückenbauer - Grenz- und zeitüberschreitende Minderheitenfragen am 

Beispiel der deutschen Minderheit” címmel az MCC Scrutonba. 

További információért és regisztrációhoz kattintson Intézetünk honlapjára. 

 

Cikk- és interjúajánló 

Intézetünk igazgatója, Bauer Bence az M5 Ez itt a kérdés című műsorának vendége volt, ahol 

Európa keresztény értékeiről beszélgetett a többi meghívott vendéggel, az európai parlamenti 

választások kapcsán.  

A teljes műsor megtekintéséhez kattintson az M5 Youtube-csatornájára. 

 

 

https://www.zeit.de/arbeit/2024-03/gdl-gibt-einigung-im-tarifstreit-mit-der-deutschen-bahn-bekannt
https://www.zdf.de/nachrichten/wirtschaft/bahn-gdl-einigung-tarifstreit-100.html
https://magyarnemetintezet.hu/esemeny/wunderbar-fesztival-tanca-fel-svab-tanchaz-az-mcc-ben
https://magyarnemetintezet.hu/esemeny/konferencia-bruckenbauer-grenz-und-zeituberschreitende-minderheitenfragen-am-beispiel-der-deutschen-minderheit
https://mediaklikk.hu/video/2024/03/28/europa-kereszteny-ertekei-ez-itt-a-kerdes-2024-marcius-28/
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Egyre csökken a németországi Zöldek párt támogatottsága, öt év alatt több mint duplájára, 25-ről 

56 százalékra nőtt azok száma, akik semennyire sem tudnak azonosulni a párttal, amely ezzel 

Németország egyik leginkább elutasított politikai tömörülésévé vált. Többek között erről 

nyilatkozott kutatási vezetőnk, Dobrowiecki Péter az InfoRádiónak.  

A teljes interjú meghallgatásához kattintson az InfoRádió honlapjára. 

 

Intézetünk igazgatója, Bauer Bence az hirado.hu-nak nyilatkozott a németországi 

menekültpolitika anyagi terheiről.   

A teljes cikk elolvasásához kattintson a Híradó honlapjára. 

 

Március 11-én a német nagyköveti rezidencián zajlott pódiumbeszélgetés „Die Rolle der Medien 

in widerstandsfähigen Demokratien“ címmel. A beszélgetésről intézetünk projektkoordinátora, 

Fonay Tamás tudósított a Budapester Zeitung hasábjain.   

A teljes cikk elolvasásához kattintson a Budapester Zeitung honlapjára. 

 

A korábbi jobboldali lengyel kormányok a nemzeti szuverenitásuk védelmében az Európai 

Unióval szemben határozták meg magukat, Donald Tusk álláspontja az, hogy a szuverenitás 

fontos ugyan, de inkább a tárgyalóasztal mellett – mondta el az újraéledt weimari 

együttműködésről Intézetünk kutatási vezetője, Dobrowiecki Péter. 

A teljes cikk elolvasásához kattintson a HírTv honlapjára. 
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